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Besök: Storforsplan 36, Farsta centrum 

Post: Box 113, 123 22 Farsta 

Tel växel: 08 508 18 000 

E-post: farsta@stockholm.se 

Hemsida: www.stockholm.se/farsta 

 

 

Pensionärsrådets möte  
den 29 februari 2016 

 

Ledamöter  

Gunnar Sandell, ordförande PRO Tallkrogen-Gubbängen 

Christina Johansson, vice 

ordförande 

SPF Farsta 

Inger Sjöberg PRO Farsta Centrum 

Gun-Britt Dahlberg PRO Farsta Strand 

Greta Jönsson SPF Sköndal 

  

Tjänstgörande ersättare  

-  

Ersättare  

Susanne Watthiersson PRO Hökarängen 

Bror Palmäng PRO Sköndal 

Sven Engström PRO Farsta centrum 

Toni Eklund SPF Farsta 

Yvonne Algård SPF Sköndal 

  

Tjänstemän  

Per-Ove Mattsson avdelningschef beställare 

Michael Boström verksamhetscontroller 

Thomas Kultti (§ 3) strateg 

Linnéa Lundbäck praktikant 

 

 

 

 

 

 

Sekreterare 

 

 

 

Ordförande Vice ordförande 
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§ 1  Godkännande av dagordningen, val av justerare 

och tid för justering, anmälan av protokoll från förra 

mötet 

Dagordningen godkändes. Protokollet justeras av ordföranden 

och vice ordföranden torsdag den 3 mars. 

 

Angående rådets kritik som framfördes under rådets senaste 

möte, § 4, ärende nr 8: Föreningsbidrag Farsta 2016 

Förvaltningen informerade rådet om att ansökan från PRO 

Sköndal inkom efter sista ansökningsdag varför ansökan inte 

behandlades – ansökan inkom den 19 januari 2016.    

 

Protokollet från rådets möte den 25 januari 2016 anmäldes och 

lades till handlingarna. 

 

§ 2  Ärenden till nämndsammanträdet torsdag den 10 

mars 

Ärende nr 6: Demokratimedel 2015 och medborgarbudget i 

Fagersjö 

Rådet hade i inget att erinra. 

 

Ärende nr 8: Uppföljning av Farstas kommunala dagverksamhet 

för äldre med demenssjukdom 

Rådet uttryckte att de är bekymrade över att nämnden och rådet 

uppenbarligen har olika syn på vad uppföljning är för något. 

Rådet påtalade att för nämnden tycks uppföljning innebära 

administrativa rutiner, hur egenkontrollen fungerar, enligt 

utarbetad mall från äldreförvaltningen som tjänsteutlåtandet 

hänvisar till. Rådet är av den uppfattningen att uppföljning i 

huvudsak ska fokusera på kvalitén i den verksamhet som 

nämnden levererar och invånarens uppfattning om denna. Rådet 

påtalade även att verksamheten är synnerligen viktig och att det 

kan tyckas besynnerligt att det inte framgår av uppföljningen hur 

brukarna upplever verksamhetens kvalité.  

 

Rådet föreslår nämnden att föra en dialog med äldrenämnden om 

att utveckla uppföljningsmallen, att det ska bli ett instrument att 

mäta kvalitén. Det så kallat administrativa bedöms förvaltningen 
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klara av att ombesörja på egen hand, under nämndens uppsikt. 

Rådet påtalade avslutningsvis att de framöver vill ta del av 

uppföljning av kvalitén och invånarnas uppfattning om den, 

något som rådet anser vara synnerligen viktigt inte minst för 

faktiska brukare och deras närstående. Det borde även vara 

viktigt för nämnden. 

 

Ärende nr 11: Instruktion för Stockholms stads äldreombudsman 

Rådet påtalade att det finns många som har ansvar för och tillsyn 

över stadens äldreomsorgsverksamhet: 

 

 För det första invånaren själv och dennes anhöriga. 

 För det andra stadsdelsnämndernas pensionärsråd och 

kommunstyrelsens pensionärsråd inklusive 

pensionärernas organisationer PRO och SPF med flera. 

 För det tredje alla politiskt förtroendevalda och 

förvaltningar i stadsdelsnämnderna. 

 För det fjärde äldrenämndens politiska förtroendevalda 

och förvaltning. 

 För det femte kommunstyrelsen. 

 För det sjätte stadens revisorer. 

 För det sjunde det kanske mest verksamma verktyget 

media som kastar ljus över enskilda händelser. 

 För det åttonde kommunfullmäktige. 

 För det nionde möjligheten för invånaren att överklaga 

beslut. 

  

(ovan punkter är utan inbördes rangordning) 

 

Rådet kan inte se vad inrättandet av ny äldreombudsman tillför i 

denna mängd ansvariga och kontrollerande. Rådet ställer sig 

kritiskt till den föreslagna placeringen under kommunstyrelsen, 

vilket är mycket långt från invånarna. Vidare är rådet kritisk till 

att ombudspersonen inte ska stå till enskildas förfogande. Rådet 

ställer sig frågande till vad ombudspersonen ska göra, utöver att 

rapportera vart annat år till kommunfullmäktige. Rådet anmärkte 

även på att de ser svårigheter för äldreombudsman att vara 

självständig i förhållande till både utförare och beställare. 
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Avslutningsvis uttryckte rådet att det viktigaste för en bra 

äldreomsorg är invånare som ställer krav, beslutsfattare som 

lyssnar och beslutar om tillräckliga resurser samt duktiga 

medarbetare. Om inrättandet av ny ombudsmannen bidrar till 

detta, kan ombudsmannen möjligvis vara till glädje för stadens 

äldre.   

 

Ärende nr 12: Parkeringsstrategi och plan för gatuparkering  

Rådet började med att belysa tidigare framförda synpunkter om 

att det är olämpligt att ha parkeringsavgifter vid Farsta simhall, 

IP och Farsta gård. Påtalades att flera äldre har sagt att de avstår 

från besök där då avgiften gör att de inte har råd. Rådet vill att 

det ska gå att parkera vid Farsta simhall, IP och Farsta gård utan 

avgift. Rådet förordar däremot parkeringsförbud från klockan 

23.00-06.00 så att det inte blir en plats för skrotbilar. 

 

Rådet är generellt helt negativa till att öka parkeringskostnaderna. 

Rådet anser att en säker, välfungerande kollektivtrafik 

kombinerat med bilpooler bör prövas om mer mark behöver 

friställas för bostadsbyggande. Rådet värnar särskilt om 

funktionshindrade personer som behöver parkering nära 

bostaden. 

 

Ärende nr 16: Demokratirådets sammanträde den 8 februar1 

2016 

Rådet hade i inget att erinra. 

 

§ 3  Dagens gäst 1: Thomas Kultti, strateg: 

Medborgarbudget 

Thomas Kultti besökte rådet, presenterade sitt uppdrag och 

informerade om förutsättningar och syftet med medborgarbudget, 

vilka möjligheter detta kan innebära för personer som bor och 

vistas i Fagersjö. Det främsta syftet med medborgarbudgeten är 

att öka delaktigheten och inflyttandet bland invånarna i Fagersjö. 

Farsta stadsdelnämnd är den första stadsdelsnämnden inom 

staden som prövar denna modell. Förvaltningen får i sitt arbete 

med medborgarbudget stöd och råd från SKL (Sveriges 

Kommuner och Landsting).  
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Hösten 2015 startade projektet ”Mötesplats Fagersjö” vilken ska 

öppnas för medborgarna i slutet av maj 2016. Tanken är att 

Mötesplats Fagersjö främst ska vända sig till personer som bor 

och vistas i Fagersjö. Mötesplatsen ska tillhandahålla olika 

aktiviteter och möjliga event som bygger på medborgarnas egna 

förslag om vad mötesplatsen ska innehålla. Alla personer som bor 

och vistas i Fagersjö och som är äldre än tio år ska kunna lämna 

förslag på vad Mötesplats Fagersjö ska innehålla – det är det som 

utgör medbogarbudgetprocessen. För medborgarbudgeten har 

nämnden avsatt 400 000 kronor under innevarande år.  

 

Linnéa Lundbäck, praktikant informerade om tidsplan och den 

hemsida som Mötesplats Fagersjö har till sitt förfogande.  

 

Gunnar Sandell frågade om medborgarbudgeten på något sätt 

kommer att påverka träffpunkt 49:an i Fagersjö och den 

verksamhet som de bedriver. Thomas svarade nej så är inte fallet. 

 

Rådet sade sig vara positiv till satsningen på medborgarbudget 

och att olika aktiviteter och samhällsservice ska anordnas inom 

Fagersjö. Rådet vill vara delaktigt och önskar information om hur 

arbetet fortgår.  

 

§ 4  Information från förvaltningen 

 Per-Ove Mattsson informerade om den ekonomiska 

situationen inom förvaltningen och att det krävs fortsatta 

åtgärder för att få budget i balans. Förvaltningen arbetar 

aktivt med åtgärdsplaner och söker kontinuerligt nya 

möjligheter att effektivisera verksamheterna. Betonades 

att fastställd budgetram gäller. I sammanhanget uppstod 

en diskussion kring fördelningsnycklar, då rådet gav 

uttryck för att det måste vara fel på resurstilldelningen. 

Rådet pekade på möjligheten att söka extra anslag i 

samband med tertialrapport 1 och 2. Per-Ove svarade att 

förvaltningen gör vad de kan för att uppnå budget i balans 

och nämnde samtidigt att det ekonomiska läget ser något 

ljusare ut i jämförelse med år 2015. 

 Per Ove informerade om kommunfullmäktiges beslut om 
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att erbjuda kostnadsfria broddar till alla äldre över 75 år 

som har hemtjänst och/eller trygghetslarm. Beslutet har 

tagits i syfte att öka tryggheten vintertid och minska 

halkolyckor och fallskador. Broddar finns i två olika 

storlekar, medium och large. Arbetet med att distribuera 

ut broddar till stadsdelens äldre pågår, erforderlig 

information har gått ut till berörda parter. 

 Per-Ove informerade om Edö vård- och omsorgsboende, 

nämnde att förvaltningen tillsammans med 

äldreförvaltningen och Micasa kommer att anordna ett 

informationsmöte den 3 mars på Edö om Edö servicehus 

och som riktar sig till boende och deras anhöriga.  

 Per-Ove informerade om att biståndsenheten äldreomsorg 

har beviljats 600 000 kronor (nya resurser) till ett 

demensprojekt, demensteam. Förvaltningens 

anhörigkonsulent kommer att involveras i detta arbete. 

 

§ 5  ”Skillnadernas Stockholm” 

Rådet påtalade att deras tidigare synpunkter kvarstår. Rapporten 

är i grunden bra, men rådet ställer sig mycket kritiska till att 

rapporten inte tar upp de äldres livssituation. Exempelvis saknas 

en skrivningen som belyser de äldres möjlighet till boende och de 

äldres ekonomiska situation. I övrigt säger sig rådet inte ha lika 

pessimistisk syn som rapporten.  

 

§ 6  Genomgång av tidplan och balanslista 

Rådet hade till dagens möte fått förslag på nya teman som skulle 

godkännas, rådet gick igenom och uppdaterade tidplanen över 

kommande möten och balanslistan över rådets frågor, besök och 

liknande – se bilaga.  

 

§ 7  Övriga frågor  

Möte med Atrium Ljungberg 

Förvaltningen informerade om att pensionärsrådet och rådet för 

funktionshinderfrågor bjuds in att träffa Atrium Ljungberg och 

Trafikkontoret den 14 mars kl. 09.00-11.00. Av praktiska skäl 

bjuds inte samtliga ledamöter och ersättare från råden in till 

mötet. Råden får utse representanter, maximalt tre personer per 
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råd, som får företräda respektive råd. Förvaltningen återkommer 

med information om lokal för mötet. 

 

Rådet ställde sig kritiska till att inte samtliga rådsledamöter och 

ersättare är välkomna att träffa Atrium Ljungberg.  

 

Parkering vid Farsta simhall 

Sven Engström aktualiserade parkeringsfrågan vid Farsta simhall. 

En diskussion kring olika möjligheter att ta betalt av besökare för 

parkeringen uppstod och vilka eventuella konsekvenser detta kan 

medföra.  

 

Nya bostäder i Fagersjö 

Sven Engström ställde frågor kring de bostäder som ställs upp 

inom Fagersjö och ville veta vad som är på gång inom området, 

han undrade om det planeras ytterligare bebyggelse? Per-Ove 

Mattson gav en kort redogörelse för vad förvaltningen känner till 

i dagsläget.  

 

Den kommunala hemtjänsten 

Yvonne Algård framförde hur fantastiskt bra den kommunala 

hemtjänsten fungerar inom stadsdelsområdet och vill att nämnd 

och förvaltningen ska känna till det goda arbete som utförs.  

 

§ 8  Dagens gäst 2: Stadsdelsnämndens presidium; 

ordförande Lars Bäck (V) och vice ordförande Lars 

Jilmstad (M) 

Lars Bäck och Lars Jilmstad besökte rådet. Lars Bäck 

informerade kort om vad majoriteten har gjort för de äldre inom 

stadsdelsområdet under det gångna året. Lars Bäck nämnde bland 

annat processen kring Edö vård- och omsorgsboende och den 

utmaning som det har inneburit. 

 

Lars Jilmstad informerade även han kort om vad oppositionen har 

gjort för de äldre och betonade samtidigt att rådets arbete och 

synpunkter är viktiga, då oppositionen på så sätt kan tillvarata de 

äldres intressen inom stadsdelsområdet. Lars Bäck instämde och 

menade på att majoriteten vill använda råden i större 
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utsträckning, som en kunskapsresurs – i sammanhanget nämnde 

Lars ”hemtjänstutredningen” och ”äldreboendeutredningen” som 

förväntas komma ut på remiss under året, och där rådets 

synpunkter kommer att vara viktiga.  

 

Lars och Lars betonade vikten av rådets arbete och på en fråga 

från Gunnar Sandell, svarade både Lars och Lars att de läser 

rådens protokoll och att de inte ser några problem med 

protokollens utformning. 

 

Gunnar Sandell aktualiserade frågan kring rådets begäran om att 

få vara representerade i BRÅ (det lokala brottsförebyggande 

rådet). Lars och Lars tar tag i frågan.  

 

Rådet tog upp en diskussion om kontanthantering och äldres 

möjlighet och utmaningar att möta övergången till elektronisk 

hantering av pengar inom stadsdelsområdet och samhället i stort. 

Rådet gav uttryck för att det är viktigt att äldre bereds tillfällen att 

få lära sig hantera dator på ett enkelt sätt, med tanke på att 

kontanthanteringen försvinner och att det i dagsläget är få banker 

som ger möjlighet att kunna betala sina räkningar kontant. 

 

Rådet förde i övrigt många intressanta samtal med presidiet, 

bland annat om: 

 

 Tyngdpunkt Farsta. 

 Pågående byggverksamhet inom stadsdelsområdet 

Hökarängen. 

 Villa Tärnö. 

 Möjligheten att installera utanpåliggande hissar på 

trevåningshus. 

 Tillgång till boulehall inom stadsdelområdet.  

 Tillgång till mattcurling inom stadsdelsområdet. 

 Föreningslokaler för äldre. 

 Demokratiutveckling inom stadsdelsområdet (demokrati 

och utvecklingsuppdrag). 

 Näringslivsutveckling inom stadsdelsområdet. 
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Avslutningsvis tackade Lars och Lars för sig och nämnde att de 

gärna kommer tillbaka och besöker rådet vid fler tillfällen, 

exempelvis i samband med att hemtjänstutredningen och 

äldreboendeutredningen är klar.  

 

§ 9  Nästa möte 

Rådets nästa sammanträde hålls måndag den 4 april 2016. 

 

§ 10  Mötet avslutas 

Ordföranden avslutade mötet. 

 


